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وزیر راه و شهرسازی بابیان اینکه فرصت 
جدیدی برای توسعه ناوگان هوایی ایجاد 
شده است، گفت: باید سهم ایرلاین های 
ایرانی از بازار منطقه افزایش پیدا کند 
محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی در 
دیدار با مدیران صنعت حمل و نقل هوایی، 
گفت: به یک تحول و جهش در صنعت 
هوانوردی نیاز داریم. باید یک گام بزرگ 
برداشت و از این فرصتی که برای کشور 
پیش  آمده حداکثر استفاده را ببریم و 
برای توسعه و تجهیز ناوگان و تأمین 
قطعات تلاش کنیم. وی افزود: فرصت 
تحول فرارسیده است و ایرلاین ها باید با 
استفاده از بازارهایی چون تشکیل گروه 
متحد، کنسرسیوم و ادغام و تأمین مالی 
با استفاده از فاینانس در راه توسعه کشور 
گام بردارند. اسلامی خطاب به شرکت های 
هواپیمایی گفت: می توانید چند هاب 
پروازی را با مشارکت همدیگر و حمایت 
سازمان هواپیمایی کشوری در کشورهای 
همسایه تشکیل دهید. ما نیز در وزارت 
راه و شهرسازی با وزرای این کشورها 
تنظیمات را انجام دادیم و مذاکرات 
بیشتری نیز خواهیم داشت تا بتوانید با 
استفاده از کانکشن ها و آزادی های پنجم 
در برخی از این کشورها، فرصت حضور در 

یک بازار ۵۰۰ میلیون نفری را پیدا کنید.
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 افزایش 30درصدی 
قیمت تراکتور 

تنها شــرکت تولیدکننده تراکتور در ایران، 
نرخ تولیدات خود را به استناد مصوبه تازه هیات 
مدیره شــرکت، ۳۰درصد افزایش داد. قیمت 
تراکتور اوایل مهرماه سال گذشته هم افزایش 

۲۵درصدی را تجربه کرده بود.

گفت وگوی ایران و اوپک درباره 
بازگشت به بازار نفت 

شانا: رئیس هیات عامل و دبیرکل اوپک درباره 
بازگشت ایران به بازار نفت درصورت حصول توافق 
گفت وگو و تبادل نظر کردند. امیرحسین زمانی نیا 
پس از دیدار با محمدسانوسی بارکیندو، دبیرکل 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( در 
وین درباره محور این دیدار اظهار کرد: دبیرکل 
اوپک در این دیدار اظهار امیدواری کرد که درنتیجه 
مذاکرات کنونی درباره برنامه هسته ای ایران که در 
وین ادامه دارد شرایط غیرعادلانه ای که بر ایران 
تحمیل شده است پایان یابد و تحریم ها برطرف 
شود. وی افزود: همچنین در این دیدار درباره 
مسائل جاری مدیریتی هیئت عامل اوپک ازجمله 
استخراج نیروهای جدید در شرایط کرونا با دبیرکل 
گفت وگو و خواهان انجام مصاحبه به صورت برخط 
شدم. نماینده ایران در هیئت عامل اوپک افزود: 
در این ملاقــات که یک ساعــت و نیــم طــول 
کشــیــد دبــیــرخــانــه اوپــک یــــادواره 

مرحوم حسین کاظم پور اردبیلی را تقدیم کرد.

توسعه معادن زغال سنگ البرز 
مرکزی ازسوی ذوب آهن

مراسم رســمی واگــذاری مدیریت و راهبری 
معادن زغال سنگ سوادکوه )البرز مرکزی( به 
ذوب آهن اصفهان باحضور جمعی از مسئولان 
برگــزار شــد. مراسم رسمی واگذاری مدیریت 
و راهبری معادن زغال سنگ سوادکوه )البرز 
مرکزی( به ذوب آهن اصفهان باحضور جمعی از 
مسئولان این مجتمع عظیم صنعتی، شهرستان 
سوادکوه و شرکت پیشرو معادن سوادکوه ذوب 
آهن برگزار شد. مرتضی یزدخواستی، عضو هیأت 
مدیره ذوب آهن اصفهان در این مراسم گفت: این 
شرکت به عنوان مادر صنعت فولاد کشور، پیشگام 
اکتشاف معادن کشور بود و معادن البرز مرکزی 
هم توسط این شرکت راه اندازی شد. مالکیت این 
معادن براساس سیاست های گذشته به بخش 
خصوصی واگذار شد اما پس از اینکه ذوب آهن 
اصفهان نیز وارد بورس شد، این شرکت به منظور 
تأمین پایدار مواد اولیه، مجدداً به امر اکتشاف و 
توسعه معادن ورود کرده و مدیریت و بهره برداری 
از معادن زغال سنگ سوادکوه در البرز مرکزی را 
از طریق تأسیس شرکت پیشرو معادن سوادکوه 

در اختیار گرفته است.
 کســب عنــوان واحــد نمــونــه 
استانی ازسوی شـرکت فــولاد اکسیــن 

خوزستان 
شــرکت فــولاد اکسیــن خوزستان موفق 
به دریافت عنوان واحد نمــونه استانی ازسوی 
استاندار خوزستان شد. شرکت فولاد اکسین 
خوزستان درراستای اقتصاد مقاومتی و تولید 
ملی در سال 99 با نقش آفرینی و نقش محوری در 
پروژه های بزرگ صنعت نفت و گاز کشور خوش 
درخشید. نمونه این درخشش پروژه عظیم خط 
انتقال نفت گوره به جاسک بود که بارها ازجانب 
مقامات ملی و محلی از آن به نیکی یاد شده است. 
بر همین اساس نشان استاندارد تولید محصولات 
در سال 1۳99 پس از ارزیابی ها و بررسی های 
ویژه ای که توسط اداره کل استاندارد خوزستان 
صورت گرفت به فولاد اکسین تعلق گرفت و لوح 

سپاسی به همین مناسبت اهدا شد.
 رئیس جمهور پیشرانه جدید سایپا را 

تحسین کرد
شــرکت توســعه قوای محرکه تیوان فعالیت 
رسمی خود را با تــولید پیشرانه های کم مصرف 
 SP1۰۰  سه سیلندر برای خودروهای خانواده
سایپا آغاز کرد. این مراسم باحضور برخی مقامات 
دولتی همراه بود و رئیس جمهور نیز به صورت 
مجازی فرمان افتتاح را اجرا کرد. ساخت پیشرانه 
جدید سه سیلندر و کم مصرف تیوان برای 
محصولات خانــواده  SP1۰۰ سایپا شروع شده 
است. رئیس جمهور نیز در جریان افتتاح این خط 
پیشرانه و مهندسی، آن را تحسین کرد و حضور 
آن در محصولات سایپا از جمله آریا را گامی مثبت 

برای رشد و توسعه صنعت خودرو دانست.
 تولــید40هــزار تن لــولــه هـای 

فولادی بدون درز 
مدیرعامل شرکت لوله گستر اسفراین گفت: 
شرکت لوله گستر این شهرستان خراسان شمالی 
امسال تولید ۴۰هزار تن لوله های فولادی بدون 
درز صنعت نفت را در دستور کار خود قرار داده 
است. مازیار زند اظهار کرد: شرکت  لوله گستر 
برای سال 1۴۰۰ بیش از ۳۲هزار تن قرارداد 
تولید لوله های فولادی بدون درز صنعت نفت 
کشور را منعقد کرده و برای رسیدن به برنامه 
پیش بینی شده امسال، پیگیری انعقاد چندین 
قرارداد دیگر نیز در برنامه دارد. وی بااشاره به 
جهش خوب تولیدات شرکت لوله گستر در سال 
99 گفت: این شرکت صنعتی در سال گذشته 
با تولید ۲1هزار تن لوله های فولادی بدون درز 
استفاده پذیر در صعنت نفت کشور، جهشی 
1۲۰درصدی در میزان تولیدات خود نسبت به 
سال 9۸ رقم زد. مدیرعامل لوله گستر اسفراین 
بابیان اینکه میزان تولیدات این شرکت صنعتی 
در سال 9۸ فقط 9هزار تن بود، گفت: میزان 
تولید لوله گستر در سال 99 بیشترین میزان 
تولید داخلی از سال ۸۵ تاکنون در این شرکت 

صنعت ثبت شد.

خبـــر و نظــــر 

تورم بالای ۴۰درصد در سال های متوالی صرفا مربوط به این 
سال ها نیست و طی دهه های گذشته متوسط ۲۰تا۲1درصد 
تورم را در کشور داشتیم. یعنی همه ساله در کشور تورم را شاهد 
بودیم. این بخشی از آن بیماری  است که در اقتصاد کشور رخنه 
کرده و مدیران و مسئولان حوزه های اقتصادی و بانک مرکزی 
برای این کار راه درمان دقیق و مطمئنی طی دهه های گذشته 
ارائه نکرده و اقدامی عملی  هم نداشتند. بنابراین تورم همیشه 
بخشی از اقتصاد کشور بوده و متاسفانه نوسانات و شرایط خاص 
سیاسی و اجتماعی و اقتصادی  که بر کشور تحمیل شده نیز 
موجب نوسانات رشد اقتصادی در کشور شده و تحریم ها یکی از 
جدی ترین مسائل بوده است. بخشی از تورم خیلی جدی را در 
دوران سازندگی به دلیل رشد نقدینگی و فضای بازی که برای 
سازندگی در کشور ایجاد شد، شاهد بودیم که یک شکاف 
عظیمی بین گروه های اجتماعی به وجود آورد و تورم به شدت 
رشد کرد و به حدود ۵۰درصد رسید، اما متاسفانه تورم با تحریم 
به بیماری خطرناک تری تبدیل شده و مردم را بیش از تورمی که 
ناشی از انبساط پولی در کشور است، می تواند اقشار فرودست 
جامعه را رنج بدهد. تورمی که در سه و چهار سال گذشته در 
کشور ایجاد شده تورمی بوده که عمدتا ناشی از فشار تحریم ها 
و کمبودها در کشور بوده و این باعث شده تا قدرت خرید طبقه 
متوسط و حقوق بگیران که کارمندان کارگران هستند به شدت 
با سرعت کاهش پیدا کند و یک شرایط بسیار نگران کننده در 
کشور ایجاد کند که همان گسترش فقر در کشور است. بنابراین 
آنچه که الان بیش از گذشته مشکل آفرینی می کند، این است 
که این تحریم ها و ادامه آنها می تواند رشد تورم را در سال جاری 
و در سال های آینده همچنان افزایش بدهد؛ به دلیل اینکه 
نیازها در کشور گسترده شده و جمعیت افزایش پیدا کرده و 
به تناسب آن ظرفیت ها در کشور افزایش پیدا نکرده است و 
تحریم ها باعث می شود روزبه روز شرایط در کشور بدتر شود. 
اگر در سال جاری روند تحریم ها را داشته باشیم مطمئن باشید 
که نرخ تورم رسمی از ۵۰درصد هم عبور خواهد کرد. بنابراین 
شاه کلید کاهش تورم و کنترل آن برداشته شدن تحریم ها 
است.  اینکه ما فکر کنیم می توانیم در کوتاه مدت میزان تولید 
را در کشور افزایش بدهیم یا منابع را در کشور توزیع کنیم، 
امکان پذیر نیست چون میزان نیازهای ما با شرایطی که در 
کشور داریم، تناسب ندارند. به طور نمونه اگر وضعیت روغن و 
مرغ را در روزهای گذشته درنظر بگیریم نشان دهنده این است 
که این کالاها متناسب نیازهای کشور نیست. اگر شرایطی مانند 
ماه رمضان که در روزهای آینده شروع می شود، اتفاق بیافتد و 
میزان تقاضا افزایش پیدا کند می تواند شرایط تورمی را در کشور 
حتی بدتر از این کند. به هرروی در بخش هایی که در بقیه اقتصاد 

اثرگذار است مدیریت درستی را اجرا نکرده ایم.

 تورم زاییده مدیریت 
نادرست و تحریم ها

 ایران به دلیل این موقعیت استراتژیک، ژئوپلتیک 
و ژئواکونومیک و دسترسی مناسب ریلی و جاده ای 
و همچنین دسترسی به سواحل طولانی در خلیج 
فارس، دریای عمان، خلیج مکران و سواحل دریای 
خزر در سال های اخیر بسیار توجه برانگیز بوده است؛ 
به همین دلیل اگر بعضی مسیرهای ناتمام ریلی و 
جاده ای ایران تکمیل شود ایران می تواند از عبور و 
ترانزیت کالا از خطوط ریلی و جاده ای خود درآمد 
سرشاری داشته باشد.  موقعیت جغرافیایی ایران در 
منطقه خاورمیانه بسیار مناسب تر از سایر کشورها 
است؛ چراکه به نوعی ایران از گذشته مسیر ترانزیت 
و حمل و بار و تجارت شرق و غرب بوده و همچنان 
هم همینطور است. هرچند که در دهه های گذشته 
توجه به توسعه راه های ترانزیتی جاده ای و ریلی 
بسیار کمتر شده و نبود این زیرساخت ها باعث شده تا 
برخی از کشورهای همسایه ایران از جمله آذربایجان 
و ترکیه با همکاری روسیه و چین راه های جدیدی را 
برای ترانزیت کالا ایجاد کنند که هم اکنون هم درحال 
احداث و توسعه است. به هر حال ایران خود به تنهایی 
در طول تاریخ راه ارتباط بین کشورها بوده و مسدود 
شدن کانال سوئز و تعلل در انتقال کالاها از غرب به 
شرق و برعکس، فرصت خوبی برای مهک توانایی 
ترانزیتی ایران بود که متاسفانه در طول 1۰روز مسدود 
بودن این کانال هیچ اتفاق خاصی نیفتاد و شرکت های 
بزرگ دنیا که صاحبان کالاها و کشتی های مانده 
در کانال سوئز ترجیح دادند تا هزینه های اضافی را 
تحمل کنند تا اینکه از مسیرهای تزانزیتی ایران برای 
انتقال کالا استفاده کنند. بااین حال همچنان ایجاد 
و توسعه راه های ترانزیتی ریلی، جاده ای و هوایی 
در کریدور شمال به جنوب می تواند این فرصت 
را فراهم کند تا ایران به یک شبکه انتقال کالای 
واقعی تبدیل شود. کاظم جلالی، سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در فدراسیون روسیه نیز در مصاحبه 
با روزنامه روسی »ودموستی« باتاکیدبر این موضوع 
گفته است: »ایجاد کریدور شمال-جنوب می تواند به 
شکل ارزان تر و درخور اطمینان تری جایگزین کانال 
سوئز شده و تبادل بدون خلل کالا بین اروپا و شرق 
دور را تامین کند.« او در پاسخ به این سؤال که آیا 
ضرورتی برای توسعه زیرساخت های موجود در ایران 
وجود دارد تا قابلیت انتقال مسیر جدید افزایش داده 
شود، این گونه پاسخ داد: »جمهوری اسلامی ایران در 
چارچوب یک برنامه مشخص و هدفمند، طی دهه های 
گذشته با جدیت به توسعه زیرساخت ها و عملیات 
عمرانی پرداخته و دستاوردهای بزرگی در این زمینه 
حاصل شده است. درحال حاضر، درصورت بهره گیری 
حداکثری از زیرساخت های موجود و استفاده 
ظرفیت های بلااستفاده آنها در خاک ایران، امکان 
افزایش قابلیت انتقال مسیر جدید وجود دارد و البته 
تعریف و اجرای اقدامات و پروژه های مشترک در نقاط 
اتصالی با کشورهای همسایه، مدنظر و مورد استقبال 

خواهد بود.« سفیر ایران گفت: »ساخت و بهره برداری 
کامل از این مسیر، مستلزم اراده کلیه کشورهای واقع 
در آن، جهت تکمیل زیرساخت ها است. در این زمینه، 
ضرورت دارد همسوسازی اقدامات کشورها و تمرکز 
روی این مسیر صورت پذیرد. بنابراین در چارچوب 
شورای هماهنگی کریدور شمال-جنوب، ایجاد 
کمیته های فنی و تخصصی جهت شناسایی کامل 
وضعیت موجود و گلوگاه های زیرساختی، همچنین 
برنامه ریزی برای عبور چندین فقره بار آزمایشی رفت 
و برگشتی از این مسیر و تهیه گزارش های تحلیلی 
مشترک توسط کشورها در جهت شناسایی و رفع 
کلیه موانع اعم از سخت افزاری و نرم  افزاری، بسیار 

مؤثر خواهد بود.«
 افزایش مبادلات و رشد درآمدهای ارزی

یکی از فواید رشد ترانزیت کالا از مسیرهای 
کریدوری شمال-جنوب ایران، افزایش درآمدهای 
ارزی کشور است که باتوجه به حجم بالای ترانزیت 
کالا از کانال سوئز و میزان مبادلاتی که بین شرق 
و غرب صورت می گیرد، ایران می تواند با توسعه 
شبکه زیرساختی حمل و نقلی از این فرصت بهره مند 
شود. افزایش مبادلات اقتصادی و رونق تجارت در 
این مسیر و بهره مند شدن ذی نفعان از ثمره آن، 
امکان مواجهه مناسب با هرگونه مخاطره اقتصادی 
و مدیریت مطلوب این دسته ریسک ها را که ویژگی 
ذاتی مبادلات بین المللی است، فراهم می کند. در هر 
صورت، این مسیر جدید به عنوان یک مسیر ارزان و 
مقرون به صرفه از نظر هزینه و زمان، در کنار سایر 
مسیرها مدنظر است و به موازات آن، از سایر اقدامات 
جهت فعال سازی دیگر مسیرهای ممکن با همکاری 
کشورهای عضو کریدور شمال-جنوب، نباید غافل 
شد. ایران به عنوان یکی از مسیرهای مهم در مبادلات 
شرق و غرب می تواند از مزایای میزبانی خود بهره 
ببرد ولی با وجود نقایص موجود در شبکه های ریلی و 
جاده ای و نبود اطمینان خاطر صاحبان کالای بزرگ 
خارجی از وضعیت اقتصادی ایران؛ باعث شده تا از 

این فرصت به نحو خوبی استفاده نکند. 
 برای آینده تلاش کنید!

هرچند که در زمینه انتقال نفت و گاز از طریق 
لوله های کریدور شمال-جنوب به غرب و شرق، 
ایران موفقیت هایی داشته، اما همچنان در توسعه 
زیرساخت ها موفق عمل نکرده است. این درحالی 
است که برنامه های توسعه ای زیادی در سال های 
مختلف برای کشور نوشته شده که اگر اجرا می شد 
امروز شرایط متفاوت تری از گذشته رقم می خورد. 
بااین حال همچنان فرصت برای جبران گذشته 
وجود دارد و دولت  و مجلس به ویژه وزارتخانه های 
اقتصادی باید برنامه ریزی  خود را بر پایه توسعه 
راه های همکاری حمل و نقلی با جهان، بگذارند 
تا بتوان از موقعیت  خاص کشور برای درآمدزایی 

بهره برد.

 عقب مانده از برنامه!
ایران  اقتصاد  خانه  رئیس  جمیلی،  ابراهیم 
دراین باره به »آرمان  ملی« گفت: »ارتباط کانال 
سوئز و ایران تفاوت دارند ولی موقعیت سوق الجیشی 
ایران در انتقال شرق به غرب و شمال به جنوب 
در همه موارد بی نظیر است. یعنی اگر به مسیر 
هواپیماهایی که سابقا از آسمان ایران می گذشتند 
را ببینید، خواهید دید که کوتاهترین و امن ترین 
مسیر ایران بود؛ دررابطه با انتقال انرژی ما کوتاه ترین 
و امن ترین مسیر هستیم؛ در رابطه با انتقال کالاها ما 
بهترین مسیر هستیم. ولی متاسفانه ما زیرساخت ها 
را برای ترانزیت فراهم نکرده ایم. مثلا در دریای خزر 
هنوز به اندازه کافی نه کشتی داریم و نه کانتینر.« 
او ادامه داد: »وقتی نگاه می  کنیم می بینیم که در 
ارتباط با انتقال لوله نفت و گاز نسبت به گذشته 
حضورمان قوی و پررنگ نشده است. ما بهترین 
بهترین مسیر انتقال برق هستیم چه از نظر تولید 
برق و چه از نظر اینکه بتوانیم از تفاوت ساعت شرق 
و غرب استفاده کنیم و می توان به راحتی از این 
موقعیت ها استفاده کرد.« جمیلی اضافه کرد : »ما 
می توانیم با یک سرمایه گذاری معقول انرژی نفت را 
به انرژی برق تبدیل کنیم چراکه خیلی ها به انرژی 
برق نیاز دارند. می توانیم ترانزیت کالا بین اروپا و آسیا 
را تسهیل کنیم ولی متأسفانه موقعیت استراتژیک 
ایران نسبت به قبل در نقشه درحال کمرنگ تر 
شدن است و ما می بینم الان در شرایطی که ترانزیت 
می تواند یکی از محل های درآمدهای ارزی کشور 
باشد مانند مسأله گردشگری مغفول مانده است و 
ما هم به دنبال افزایش درآمدهای نفتی و حفظ آن 
هستیم.« رئیس خانه اقتصاد ایران افزود:  »نگاه جدید 
به ترانزیت الزام آور است و باید در سیاست گذاری ها و 
سیاست های اقتصادی و دیپلماسی سیاسی موضوع 
ترانزیت را جزء اولویت ها قرار دهیم و بتوانیم از این 
وضعیت خدادادی در منطقه حداکثر استفاده را 
ازنظر اقتصادی، سیاسی و اجتماعی داشته باشیم.« 
جمیلی بااشاره به برنامه های توسعه ای در کشور، 
اظهار کرد:  »برنامه چشم انداز ۲۰ساله بسیار برنامه 
خوبی بود ولی متاسفانه به هیچ عنوان مورد توجه 
قرار نگرفت. یکی از کارهایی که باید انجام می شد 
این بود که باید برنامه هر سال رصد می شد تا ببینیم 
کجای کار اشکال دارد یا چقدر از آن عقب هستیم تا 
بتوانیم اشکالات را برطرف کنیم. ولی متاسفانه در 
سال های گذشته که تحریم هم بهانه ای برای پوشش 
این برنامه ها شده تا از دیدگاه هایی که قبلا داشتیم 
فاصله بگیریم و این فاصله گرفتن ما متاسفانه 
درست نشد و برنامه ۲۰ساله فراموش شد. باید به 
برنامه های کوتاه مدتی نظیری برنامه ششم توجه 
بیشتری صورت بگیرد و طبق برنامه کارهای عمرانی 
و توسعه ای را انجام دهیم و به توسعه متوازن اعتقاد 

داشته باشیم.«

آرمان  ملی - محمد سیاح: بهره گیری از کریدور شمال و جنوب و اهمیت این شاهراه تجاری اقتصادی در رشد درآمدهای ارزی کشور 
پس از توقف چندروزه کانال سوئز دوباره مطرح شده است. ششم فروردین بود که کانال سوئز به دلیل به گل نشستن کشتی کانتینربر 
Ever Given مسدود شد، درنتیجه این حادثه، تردد در یکی از شلوغ ترین مسیرهای تجاری دریایی در جهان به مشکل خورد.  کانال 
سوئز یکی از مهمترین مسیرهای تردد و حمل و نقل بین المللی است که نزدیک به 10تا12درصد حمل ونقل دریایی در جهان ازطریق 

آن صورت می گیرد. وجود این کانال باعث شده تا ده ها کشتی بدون دور زدن طولانی آفریقا از اروپا به آسیا و برعکس سفر کنند.

»آرمان  ملی« گزارش می دهد؛

کریدور شمال و جنوب ،فرصتی در حد حرف
 حميد حاج اسماعيلی

 فعال كارگری

رئیس سازمان توسعه تجارت اظهار کرد: ما باید برنامه خود 
را برای هر کشوری که می توانیم با آن توسعه روابط اقتصادی 
و تجاری داشته باشیم براساس اصول جمهوری اسلامی ایران 
طراحی کنیم. بنابراین اینکه بگوییم یک سند همکاری، 
نگاه ما را به سمتی برده که دیگر به ارتباط اقتصادی با سایر 
کشورها توجه نمی کنیم، نگاه درستی نیست. حمید زادبوم 
درباره سند همکاری ۲۵ساله ایران و چین بیان کرد: از آنجا که 
این سند برنامه اقدام نبوده و یک برنامه همکاری جامع است، 
تنها کلیات را مطرح کرده و بلندمدت بودن آن مشکل ایجاد 
نمی کند. اما زمانی که پروژه ها را در حوزه های مختلف مانند 
نفت، صنعت، معادن و تجارت تعریف می کنیم، با پشتیبانی این 
برنامه در کوتاه مدت یا میان مدت اجرا می شود. رئیس سازمان 
توسعه تجارت با بیان اینکه یکی از اهداف این سند، جذب 
سرمایه گذاری خارجی است، تصریح کرد: در برنامه توسعه 
کشورها جذب سرمایه گذاری خارجی یک نقطه عطف مهم 
محسوب می شود؛ چراکه همیشه سرمایه های داخلی کفایت 
توسعه را نمی کند. در برنامه ریزی شخصی تجار و شرکت ها 
هم این موضوع دیده می شود به طوری که برنامه ریزی آنها 
تنها براساس سرمایه و دارایی خودشان نیست بلکه تلاش 
می کنند که از منابع دیگر تامین مالی کرده و به پتانسیل خود 
اضافه کنند تا بتوانند برنامه های خود را پیش ببرند. لذا برای 
برنامه های توسعه باید به فکر جذب سرمایه های خارجی بود. 
معاون وزیر صمت درپاسخ  به اینکه برخی تحلیل ها مبنی بر 
گردش به شرق تجارت کشور گفت: اینکه در نظام اقتصاد و 
تجارت بین الملل نگاه مان به شرق یا غرب باشد، شاید چندان 
کارشناسی  شده نباشد. ما می توانیم با کشورهای مختلف 
چنین برنامه همکاری داشته باشیم؛ البته ممکن است کشوری 
در مقاطع زمانی احساس کند که از یک سری منابع و همکاری 
با برخی از کشورها جامانده ، بنابراین سعی می کند که نگاه 
خود را به طرف آن معطوف کنند اما این بدان معنا نیست که 
با این اقدام ازطرف دیگر غافل باشد. زادبوم همچین افزود: ما 
باید برنامه خود را برای هرکشوری که می توانیم با آن توسعه 
روابط اقتصادی و تجاری داشته باشیم براساس اصول جمهوری 
اسلامی ایران طراحی کنیم. بنابراین اینکه بگوییم یک سند 
همکاری، نگاه ما را به سمتی برده که دیگر به ارتباط اقتصادی 
با دیگر کشورها توجه نمی کنیم، نگاه درستی نیست. معاون 
وزیر صمت خاطرنشان کرد: ما باید توجه خود را به کشورهایی 
که می توانیم با آنها روابط تجاری خود را توسعه دهیم مانند 
آفریقا، آمریکای لاتین، آمریکای جنوبی و بعضی کشورهای 
خاورمیانه و همسایه معطوف کنیم. بنابراین نباید نگاه افراطی 
و سیاه و سفیدی داشت. وی درپاسخ به سؤالی پیرامون ادعاهای 
مطرح شده درباره امضای توافقنامه مشابه با روسیه گفت: الان 
جمهوری اسلامی ایران به پیشبرد مذاکرات موافقتنامه تجارت 
آزاد با اوراسیا توجه ویژه دارد و باید درنظر داشت که کشور اصلی 
این حوزه روسیه بود که نشانگر توجه به همکاری با کشورهای 
اوراسیا و به ویژه روسیه است. اما از اینکه برنامه همکاری با این 

کشور نوشته شود بی اطلاع هستم.

معاون وزیر صمت:
نگاه سیاه وسفید به تجارت نداریم

   ایران، می تواند مسیر اصلی ترانزیت کالا شود

مراكز استخراج رمز ارز، 
نيروگاه تجدیدپذیر 

احداث كنند

سخنگوی صنعت برق گفت: مراکز 
استخراج رمز ارز برای تامین برق مورد 
نیاز خود نیروگاه تجدیدپذیر احداث 
کنند که وزارت نیرو نیز مازاد تولید آنها را 
به صورت تضمینی خریداری خواهد کرد. 
مصطفی رجبی مشهدی افزود: یکی از 
اقداماتی که دارندگان مراکز استخراج 
رمز ارز می توانند انجام دهند این است 
که انرژی مورد نیاز خود را از طریق 
انرژی های تجدیدپذیر تامین کنند. معاون 
برنامه ریزی اقتصادی شرکت تولید، انتقال 
و توزیع نیروی برق ایران گفت: البته برق 
تولیدی از طریق انرژی های تجدیدپذیر 
باتوجه به وزش باد یا نور خورشید کم و یا 
زیاد می شود؛ برهمین اساس وزارت نیرو 
پذیرفته آن میزان نوسان ها را جبران کند. 
رجبی مشهدی افزود:  علاوه برآن وزارت 
نیرو ساعت هایی که این نیروگاه ها برق 
بیشتری تولیدکنند را به نرخ تجدیدپذیر 

از آنها خریداری کند.

تعرفه »بحرانی پيک 
مصرف برق« شامل 

مشتركان عادی نمی شود

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران 
گفت: پیشنهاد اختصاص تعرفه بحرانی 
پیک برای مشترکان بزرگ پرمصرف 
است و شامل مردم عادی نمی شود. 
محمدحسن متولی زاده افزود:  همواره 
ترغیب  برای  تشویقی  سیاست های 
مشترکان به مصرف بهینه دنبال می شده 
و هدف نیز این بوده که مشترکان وقتی 
همکاری می کنند از پاداش این همکاری 
بهره مند شوند. وی ادامه داد: اما تعداد 
اندکی از مشترکان هستند که به هر دلیل 
علاقمند نیستند در این زمینه )مصرف 
بهینه( همکاری کنند، براین اساس یک 
پیشنهاد برای این گروه از مشترکان به 
هیأت دولت داده شده است مبنی براینکه 
در زمان بحرانی پیک مصرف، تعرفه 
بالاتری برای آنان اعمال شود. متولی زاده 
باتاکیدبراینکه مردم عادی مشمول این 
تعرفه نمی شوند، ادامه داد: مشترکان 
دیماندی اگر با سیاست های تشویقی 
همکاری نکردند به طور قطع باید بخشی از 
هزینه هایی که به مردم تحمیل می کنند 
را جبران کنند و تعرفه بحرانی پیک 
اگر مصوب شود یکی از راه های جبران 

خسارت خواهد بود.


